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حمید بهمنی؛ کارگردان:
 پیروزی نزدیک است

زمانی که خبر را شنیدم آنقدر دلم آرام شد و روح و روانم 
راحت شد که یاد تعبیر و تفسیر آیه ۱۷ سوره الانفال قرآن 
افتادم  که می گوید: »این شما نبودید که آنها را کشتید؛ بلکه 
خداوند آنها را کشــت! و این تو نبودی )ای پیامبر که خاک 
و ســنگ به صورت آنها( انداختی؛ بلکه خدا انداخت! و خدا 
می خواست مؤمنان را به این وسیله امتحان خوبی کند؛ خداوند 
شنوا و داناســت.« یعنی این هایی که تو داری می زنی را  خدا 
می زند و گویی این موشک ها و پهپادها از سوی خدا  شلیک 
می شد. اتفاق شب گذشته یک قدرت نمایی بی بدیل و بسیار 
تاثیرگذار در منطقه بود که حتی آمریکا و انگلیس با کشتی 
و ناوهایشان که در منطقه حضور داشتند، هم نتوانستند به 
کمک اسرائیلی ها بیایند. اتفاقی که اسرائیلی ها فکر می کردند 
برای آن ها نیفتاد، اما اتفاقی که برای ما باید می افتاد، رخ داد 
و به تعبیر سردار سلامی به تمامی مقاصد نظامی برای انهدام 
مواضع دشمن رسیدیم و این خبر خوبی است. دشمنان متوجه 
شدند که در قامت ایرانی ها دروغ گفتن وجود ندارد و ایرانی ها 
مانند اسرائیلی ها و آمریکایی  ها نیستند که دروغ بگویند. 
تصاویری که از موج انفجار هــا دیدم به قدری قوی بود که به 
شوق آمدم و از همه بیشتر برای فلسطینی ها خوشحال شدم. 
مخصوصا بچه های غزه که می گفتند اولین شبی بود که صدای 
انفجار نشنیدیم و راحت خوابیدیم و این یک خبر خوش است. 
بْحُ بقَِرِیبٍ« به شکل  ان شاالله پیروزی نزدیک است، »الیَسَ الصُّ
دیداری درآمد و ان شاالله خداوند توفیق دهد که دشمن بفهمد 
ایران قدرتمند اســت، بر منطقه تسلط دارد، باهوش است و 
درست و سنجیده تحت نظر و فرمان مقام معظم رهبری عمل 
می کند. عملیات شنبه شب مژده بسیار خوبی برای تبلور ایران 

در حوزه نظامی و دفاعی بود. الحمدالله!

مرتضی شعبانی؛ مستندساز: 
دنیا مبهوت وعده صادق است

به نظرم اتفاقی که شنبه شب افتاد می تواند تاریخ نظامی 
کشور را به قبل و بعد از این تقسیم کند. عملیات وعده صادق 
یک اتفاق نادر و بسیار بزرگ بود و هیچ کشوری تاکنون سابقه 
نداشته است که با این حجم از موشک و پهپاد بتواند چنین 
کاری کند. این کار بسیار بزرگی است البته برخی از دشمنان 
می خواهند ببینند چقدر خسارت وارد شده و چند نفر کشته 
شدند و اصلا چه اتفاقی افتاده است که با این مسائل، به نظر 
می رســد می خواهند موضوع را کم اهمیت و کوچک جلوه 
دهند درصورتی که اصلا اینچنین نیســت و اتفاق نادری در 
دو شب گذشته رقم خورده است. ایران با قدرتی که داشت 
توانست پایگاه های اسرائیل را بزند آن هم بدون اینکه بترسد 
و پهپادها و موشــک هایش از چهار لایه دفاعی گنبد آهنی 
رد شود. این عملیات به قدری باشــکوه بود که بزرگ ترین 
قدرت های نظامی دنیا از جمله انگلیس، فرانســه و آمریکا 
به کمک اسرائیل آمدند و هیچکدام نتوانستند کاری کنند؛ 
درست است تعدادی از موشک ها رهگیری شد اما مهم این 
است که طبق تصاویر ارسال شده از سرزمین های اشغالی، 
ایران به اهداف از پیش تعیین شده حمله کرده و کاملا پهپاد 
و موشک هایش به هدف اصابت کرده است. این انفاق نادری 
بود که دنیا مبهوت آن اســت. قدرت و اراده که در نیروهای 
نظامی و دفاعی جمهوری اسلامی وجود داشته خودش یک 
اقدام شگفت انگیز است. اسرائیلی ها هم اگر می خواستند 
جواب دهند، واکنشی را نشان می دادند اما با برخورد قاطعانه 
و سختی که جمهوری اسلامی ایران کرد بعید به نظر می رسد 
که این رژیم صهیونیستی بخواهد اقدامی انجام دهد؛ اگر هم 

انجام دهند منطقه به آتش کشیده خواهد شد.

انسیه شاه حسینی؛ کارگردان:
 اسرائیل را باید در درون خود خفه کرد

شبی که این عملیات شروع شد تا خود صبح من قدم زدم، 
چای خوردم و اشک ریختم به یاد محمود درویش و شعرایی که 
حسرت به دل رفتند و آن شب را ندیدند. آرزو کردم هرشب 
چنین ضیافتی را داشته باشــیم تا هرشب اهالی غزه راحت 

بخوابند، بنابراین یک جشــن بزرگ بود که آرزوی تاریخ و 
آرزوی تمامی مظلومان بشر بود و تمام مدت می گفتم حاج 
قاسم سلیمانی کجایی که بچه ها دارند مسیر تو را ادامه می 
دهند. عملیات وعده صادق بی نظیر بود و کیف کردم. آن شب،  
شب سال نو برای من بود، شب میلاد و مبعث بود و اصلا همه 
چیز من بود. بسیار یاد شهدا و امام خمینی)ره( بودم و اشک 
شوق ریختم و دعا کردم که ان شاالله شروع خوبی باشد که بچه 
ها کاری کنند و این سگ های زنجیره ای را از بین ببرند و تمام 
شهرک ها را بکوبند. اسرائیل را باید در دورن خودش خفه کرد 
و در قالب و فضای خودش دفنش کرد. دیگر هر اتفاقی که بیفتد 
به نفع ماست و وقتی حرکتی شروع می شود دیگر نباید به 
پشت سر نگاه کرد. این عملیات حرکت بسیار مبارک و شروع 
خوبیست و تازه بچه های ما داغ شــدند و تازه فهمیدند که 
اسرائیل واقعا خانه عنکبوت است و این را باور کردند . البته یک 
عده ای از ملت ما ممکن است به خاطر منافع شخصی نگران و 
ناراحت شوند ولی اگر اسرائیل این همه جنایت مانند کودک 
کشی، زن کشی و... نکرده بود، ممکن بود خیلی ها بگویند نه 
غزه نه اســرائیل ولی آنقدر جنایت کرد که اگر در خود ملت 
ایران هفتاد درصد موافق از بین رفتن این رژیم بودند اکنون 

صد درصد شده اند. 

علی غفاری؛ کارگردان:
 از شب شروع عملیات تا روز بعد نخوابیدم 

به قدری این اتفاق ما را ذوق زده کرد که همچنان احساس 
عزت، افتخار و غرور داریم و با کلمات نمی توانیم احساسمان 
را بیان کنیم ولی این عملیات به نظرم واقعا یک کار باشکوه و 
عزتمندانه بود. من از شب شروع عملیات تا روز بعد نخوابیدم 
و لحظه به لحظه خبرها را پیگیری می کردم و هر لحظه هم 
حالم بهتر می شود. با عملیات وعده صادق شوقی در منطقه، 
کشورهای مسلمان و در میان تمامی آزادی خواهان جهان 
ایجاد شد و اتفاق و حرکتی رو به جلو رقم خورد که به نظرم 
فوق العاده بود. اســرائیلی ها هیچ کاری نمی توانند بکنند و 
این عملیات اتفاق عجیب و غریبی بود که طبیعتا ممکن است 
حرف ها و تهدیدهایی از سوی اسرائیل اتفاق بیفتد اما هیچ 
کاری نمی توانند کنند. به نظرم اکنون حاج قاسم سلیمانی از 
همه خوشحال تر است و حال همگی ما خوب است. از خاطرمان 
نرود که باید حمایت کنیم و قدردان بچه های سپاه پاسداران 
باشیم چرا که واقعا حال مردم را خوب کردند و ان شاالله خدا به 

آن ها عمر وعزت دهد.

محمدرضا شرف الدین؛ تهیه کننده سینما: 
ما واشنگتن را زدیم

امام در دهه شــصت فرمودند که اگر سپاه نبود کشور هم 
نبود! این جمله امام، انگار برای دیــروز، امروز و آینده این 
کشور است. لازم است من به عنوان شخص کوچکی از کشور 
جمهوری اسلامی ایران پای پاسداران را به خاطر شجاعت و آن 
طبع بلند و مشت آهنین شان که بر سر رژیم غاصب اسرائیل 
زدند، ببوسم. اگر به روند مقابله آمریکا با ایران و برخوردهای 
ایران با آمریکا در بعد از انقلاب و به خصوص در جنگ و روزهای 
پایانی جنگ، دقت کنید متوجه می شوید که ایران تا امروز 
هرروز قوی تر از قبل بوده اســت و برخوردهای قاطعانه تر 
صورت داده  است. اولین حادثه مقابله آمریکا با انقلاب و نظام 
جمهوری اسلامی به صورت علنی، زدن هواپیمای مسافربری 
ایرباس ما در سال ۱36۷ بوده که بالافاصله بعد از آن جنگ 
تمام می شود و امام با درایتی که داشتتند، می دانستند که 
جنگ ادامه دارد و وارد مرحله جدیدی می شود. در آن زمان 
امام متوجه شدند که دیگر دشمنان ما از پشت صدام بیرون 
آمدند و با چهره خودشان مقابله می کنند، اما در آن زمان با 
توجه به شرایط نظامی و اجتماعی، توان مقابله مستقیم را با 
آن ها نداشت. گام بعدی ما برخوردهایی در خلیج فارس بود 
که ناوچه هایی را از آمریکا زدیم که رسانه ای نشد. نقطه اوج 
ما زدن پهپاد گلوبال آمریکایی توسط سامانه ۱5 خرداد سپاه 
بود که ضربه بسیار مهلکی را به سیستم دفاعی آمریکا وارد 
کرد و آمریکا متوجه شد برای مقابله با ایران توان فوق العاده ای 
لازم دارد که در کشش اجتماعی، اقتصادی و سیاسی آمریکا 
نیست. گام بعدی عین الاسد بود که بعد از شهادت حاج قاسم 

به صورت رسمی وارد مقابله نظامی با آمریکا شدیم و به گفته 
خودشان از ویتنام تا آن زمان چنین مقابله ای با آمریکا نشده 
بود و ضربه شصت محکمی به آن ها نشان دادیم که چندین 
گام فراتر از گام قبلی بود. گذشت و به عملیات وعده صادق 
رسیدیم. ما در این عملیات تلاویو و شهرهای دیگر را نزدیم 
بلکه ما واشنگتن را زدیم؛ اســرائیل سال هاست به عنوان 
کشور مســتقل وجود ندارد بلکه به عنوان یک مرکزیت در 
دل کاخ سفید وجود دارد و وقتی آنجا را می زنیم یعنی کاخ 
سفید را ویران کرده ایم. آن ها رسما اعلام می کنند که هرگز 
نمی خواهیم وارد جنگ با ایران شــویم چون می دانند که 
توانش را ندارند و تمام منافعشــان در دنیا یه خطر می افتد. 
آمریکا هرگز از ما احســاس امنیت نخواهد کرد و حتی وارد 
جنگ نیابتی با ما نخواهد شد حالا اگر حرکت های شیطنت 
آمیزی کند آن اصلا جنگ حســاب نمی شود و نباید برایش 
تحلیل داشــت. اما نکته ای اکه وجود دارد این است که باید 
بسیار هشیار باشیم، پاشنه آشیل یا همان چشم اسفندیار ما، 
وضعیت فرهنگی به خصوص در حوزه رسانه ای است که باید 
به آن دقت کنیم. آمریکا حمله نظامی نخواهد کرد اما رسانه 
های آن ها از ده ها موشــک ما قوی تر عمل خواهد کرد و اگر 
حواسمان نباشد، باید منتظر حوادثی مانند اغتششات سال 
۱4۰۱ و دی ماه ۱396 باشیم و در کل توطئه های این چنینی 
بعد از انتخابات سال ۱388 باشیم. دقت کنید، در مقاطعی که 
با آمریکا مقابله هایی داشتیم، آمریکا و اسرائیل نیش خود را با 
همین اغتشاشات به ما زدند پس از این ها باید مواظبت کنیم. 

پرویز شیخ طادی؛ کارگردان سینما 
قدرتمندترین نیرو در هر کشور مردم آن هستند

به نظرم در ســرزمینی زندگی می کنیم که همیشــه در 
محاصره 36۰ درجه ای دشمن بوده ایم و هیچ حامی و پشتیبانی 
هم نداریم. حتی نمی توانیم به عنوان تکیه گاه به کشورهای 
اطرافمان نگاه کنیم؛ چون براساس پیشینه تاریخی، آنها یا 

محتاجند و یا قابل اعتماد نیستند.
بنابراین ثابت شده است که ما فقط خودمان را داریم و نباید 
چشم امید به دیگران داشته باشــیم. البته ناگفته نماند که 
ما ملتی هستیم که در بزنگاه های مختلف تاریخی، همواره 
به خوبــی از تمامیت ارضی مان دفــاع کرده ایم. از دیدگاه 
من، قدرتمندترین نیرو در هر کشــور، مردم آن هستند که 
باعث می شوند گزند و لطمه ای به کشــور وارد نشود. باید 
مراقب باشیم که پشتوانه معصوم و مظلوم یعنی مردم را از 
دست ندهیم. چرا که تنها پناه ما درحال حاضر ملت هستند. 
آنچه بدیهی اســت این که در هر شــرایطی مردم از آب و 
خاک خود حمایت و دفاع می کنند. نمونه های این مســئله 
را در رویدادهای مختلف دراین ســال ها دیده ایم. درواقع 
یگانه ترین حامی مردم هســتند. از آنجایی که منش کشور 
ما با دیگر کشورهای ســرمایه داری تفاوت دارد و همواره 
اختلافات ریشــه داری با بعضی ازاین کشورها داریم، مردم 
هستند که می توانند به مثابه بازوی نظامی قوی در برابر چنین 
رویدادهایی ایستادگی کنند. ملت ما جوانان خود را به جبهه 
ها، سوریه، سربازی در مناطق صفر مرزی می فرستند چون 
میهن خود را دوست دارند. با مشکلات معیشتی، اختلاس و 
دیگر مسائل صبوری می کنند چون میهن خود را دوست دارند 
و چشم انداز آینده ای بهتر و هدفمند را ترسیم می کنند. باید 
به این نکته توجه شود که مردم مهم ترین رکن یک جامعه به 
شمار می روند. همان طور که در جنگ نا برابر با اسرائیل این 
مردم هستند که می توانند پیش برنده باشند. بااین حال به 
نظر می رسد سینما درمواجهه با چنین اتفاقاتی به آن شکلی 
که باید قوی عمل نکرده است. می توان گفت، تاکنون زمینه ای 
برای راهبردهای هنری در عرصه دیپلماســی بین المللی و 
فرهنگی از این جهت در سینما فراهم نشده است و از طرفی، 
برنامه منســجمی هم وجود ندارد تا انتظار داشــته باشیم 
سینماگران به تولید محتوا دراین زمینه بپردازند. درحالی 
که هنرمند به واسطه پتانسیل هنری می تواند با خلق یک اثر، 
مردم را تهییج کند، جامعه را به سمت نیاز کشور سوق دهد و 
راه گشا و راهنمایی دهنده باشد. هنرمند همواره تمایل به ارائه 
محتوا و محصول دارد اما دعوت کننده جدی نیست که زمینه 
را برای ارائه اثر او فراهم کند. ازاین رو، معتقدم محصولات 

فرهنگی هنوز در حیطه دیپلماتیک قرارنگرفته اند.


